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în Valea Jiului 
În chestiunea legată de viitorul CS Jiul Petroşani, primarul  
Tiberiu Iacob Ridzi este cât se poate de categoric: 

“Comunitatea locală nu are nevoie de un 
<<cadou>> care să înghită un milion de 
euro în fiecare an !”  Într-o ultimă încercare de a lămuri situaţia de 

la CS Jiul Petroşani şi viitorul acestui club, primarul 
municipiului Petroşani, Tiberiu Iacob Ridzi i-a invitat 
la o dezbatere finală a subiectului pe cei doi inves-
titori care, în ultimele săptămâni, au fost “actori 
principali” ai discuţiei pe marginea acestui subiect: 
Alin Simota şi Emil Bercea.  
 În faţa camerelor de luat vederi, discuţiile au 
semănat mai mult a declaraţii de curtoazie, fără a 
exista semne clare că problema ar putea fi, în vreun 
fel rezolvată. “Fiecare dintre noi are multe alte 
probleme de rezolvat, astfel încât v-am invitat astăzi 
la o discuţie care sperăm să aducă o soluţie într-un 
fel sau altul la această problemă legată de clubul 
Jiul”, a tranşat de la bun început chestiunea pri-
marul Tiberiu Iacob Ridzi.  

continuare în pag. a 5-a 
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Zoltan Lacataş: “La Bucureşti s-a dat startul pentru eficientizarea SNH şi CEH !” 

Fundaţia “Sfânta Filofteia” 
din Valea Jiului,  

Un pas mic pentru 
oameni, un pas 

mare pentru omenie 

 “Iubeşte-ţi aproape tău ca pe tine însuţi !” Aşa 
grăieşte una din poveţele pline de har ale Cărţii Sfinte 
a Creştinătăţii. Emil Părău este unul dintre puţinii 
oameni cu stare din Valea Jiului care nu doar că a 
înţeles înţelepciunea acestor cuvinte biblice, dar a şi 
acţionat ca atare. Mii de oameni au avut parte, de-a 
lungul anilor, atunci când s-au aflat la mare ananghie, 
de generozitatea acestui om. Mulţi au fost însă şi 
aceia care au încercat să profite de bunătatea lui Emil 
Părău, în care au văzut o altă formă de “ajutor social”. 
 Conştient că de unul singur nu va putea rezolva 
niciodată problemele sociale ale oraşului în care tră-
ieşte (Lupeni), nicidecum pe cele ale Văii Jiului, dar 
convins de faptul că una din responsabilităţile co-
munităţii locale este şi aceea de a da o şansă la o 
viaţă mai bună celor care, dintr-un motiv sau altul, trec 
printr-un impas dar, mai ales, copiilor care pornesc în 
viaţă cu un nedrept handicap al problemelor de natură 
financiară şi socială, Emil Părău a decis că trebuie să 
găsească o altă soluţie de acţiune. Cum, atunci când 
vrei să faci bine, Dumnezeu îţi arată întotdeauna 
calea cea dreaptă, în mintea lui Emil Părău a încolţit 
mai întâi o idee. Apoi, după ce a dezbătut această 
idee cu mai mulţi prieteni, dreptcredincioşi, ideea a 
început să prindă viaţă şi, precum bulgărele de nea 
rostogolit imaginar din altarul schitului Straja, a prins 
încredere şi putere.  

continuare în pag. a 3-a 
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Luna martie aduce alegeri 
generale în organizaţiile 

PSD din Valea Jiului 

 Proasta gestiune a situa-
ţiei favorabile în care s-au aflat 
pe de o parte, Societatea Naţio-
nală a Huilei şi pe de altă parte 
Complexul Energetic Hunedoara, 
după constituirea acestora a 
condus la iminentul pericol al fali-
mentării acestora. Din fericire, 
involuţia a fost stopată odată cu 
numirea, de la 1 martie, a unui 
administrator special (Gabriel 
Andronache) la conducerea a-
cestora, care să supravegheze 
activitatea conducerii manage-
riale.  
 Dincolo de această mă-

sură de ordin managerial, o altă 
veste bună pentru perspectiva 
relansării sectorului minier şi 
energetic din cadrul Complexului 
Energetic Hunedoara a fost adu-
să, la finele săptămânii trecute, 
de preşedintele LSMVJ, Zoltan 
Lacataş. Acesta a participat, joi 
28 februarie, la o întâlnire de 
lucru cu ministrul Energiei, Con-
stantin Niţă alături de preşedin-
tele BNS, Dumitru Costin, preşe-
dintele Federaţiei Energetica, 
Ioan Pisc, liderul Sindicatului li-
ber EPCVJ Vulcan, Ioan Calotă 
şi deputatul Dumitru Chiriţă (fost 

lider sindical în structura Blocului 
Naţional Sindical - Federaţia 
“Universul”). Că întâlnirea a fost 
una cu adevărat “de lucru” o de-
monstrează concluziile cu care 
Lacataş a revenit la Petroşani, 
efectele acestora urmând a se 
vedea peste câteva zile, odată 
cu aprobarea în Guvern a actelor 
normative convenite de sindica-
lişti cu ministrul Energiei, docu-
mente care vor constitui soluţii 
concrete pentru sectorul minier şi 
energetic din judeţul Hunedoara. 

continuare în pag. a 4-a 
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 Cea mai importantă forţă politică din Valea 
Jiului, Partidul Social Democrat, îşi strânge în aceste 
zile rândurile, îşi numără membrii şi îşi realege liderii. 
Alegerile interne din PSD au început deja de la ju-
mătatea lunii februarie, mai întâi la organizaţiile de 
bază din cartiere, la cele de femei şi cele de tineret.  

continuare în pag. a 8-a 
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Afaceri în Valea Jiului - ACTUALITATE 

Urmăreşte 

în fiecare joi, de la 18,30 la  

Realizator: 
TIBERIU 
VINŢAN 

Colectivul de cadre didactice al Colegiului Tehnic 
“Dimirtei Leonida” şi structura Şcoala generală 
nr. 2 Petroşani este alături de colega lor Şamotă 
Mihaela în momentele grele suferite de pierderea 
tatălui.  

Sincere condoleanţe ! 

700 de mărţişoare 
 700 de mărţişoare... Aces-
ta este numărul exponatelor rea-
lizate de elevii din Vulcan pentru 
acţiunea concurs “Dăruieşte un 
mărţişor”, organizată de Primăria 
şi Consiliul local Vulcan. 
 “Nici nu va imaginaţi din ce 
materiale se pot confecţiona măr-
tişoare absolut minunate: semin-
ţe, nasturi, scoarţă de copac, ma-
caroane, caramele, bomboane, 
frunze şi flori uscate... şi câte şi 
mai câte... Foarte grea a fost 
sarcina colegilor mei din Consiliul 
Local să decidă cine sunt câşti-
gătorii concursului nostru. De la 
fiecare şcoala şi grădiniţă, pre-
cum şi de la Colegiul Tehnic “Mi-

hai Viteazu” au fost selectate 
câte 3 lucrări pentru care am a-
cordat premii simbolice: rechizite, 
cărţi de colorat, diplome. Doresc 
să felicit şi să mulţumesc tuturor 
educatoarelor, învăţătoarelor şi 
profesoarelor care au coordonat 
excelent copiii şi doresc să le 
mulţumesc mai ales lor, copiilor, 
care ne-au făcut ziua de 1 Martie 
atât de frumoasă” a declarat 
primarul Gheorghe Ile. 
 Finalul acţiunii de 1 martie 
a reprezentat de fapt, în opinia 
organizatorilor, însăşi esenţa 
acesteia: faptul ca toţi copiii au 
putut dărui propriile lor mărţişoare 
doamnelor şi domnisoarelor din 

Vulcan, creând un moment inedit 
şi, totodată, deosebit. Bulevardul 
Mihai VIteazu a fost inundat de 
copii şi de mărţişoare care au fost 
primite cu o evidentă bucurie de 
toată lumea. Chiar şi numai din 
acest motiv, acţiunea “Dăruieşte 
un mărţişor” a fost una absolut 
remarcabilă. 

Lucian ISPAS 

Vulcănenii au exersat de Dragobete, dragostea în 
stil tradiţional românesc 
 Într-o fericită premieră, municipalitatea din Vulcan 
a organizat sărbătoarea de Dragobete sub semnul fericit 
al iubirii. Evenimentul a avut parte de mai multe 
“episoade” artistice, echivalente cu tot atâtea momente 
de bucurie. Primul episod a fost remarcabil susţinut de 
elevii Colegiului Tehnic “Mihai Viteazu”, care au de-
monstrat încă o dată că, în afară de faptul că sunt elevi 
foarte buni, pot fi şi actori foarte buni. Sceneta la care 
au lucrat destul de mult, inspirată de frumoasa temă a 
iubirii, aşa cum este ea transmisă prin tradiţia Dra-
gobetelui, a fost una foarte reuşită.  
 Episodul II al sărbătorii de Dragobete de la Vul-
can i-a scos din casă, pe o vreme nefavorabilă, pe foar-
te mulţi dintre locuitorii oraşului, punctuali la inedita 
întâlnire organizată de edili în faţa Primăriei. Aceştia au 
avut parte de un frumos recital muzical susţinut de ar-
tiştii plini de talent ai Vulcanului - Ileana Berki şi elevii 
săi, Loredana Fieraru, Lorena Lalu, grupul elevilor de la 
Colegiul Tehnic Mihai Viteazul - dar şi de prezentarea  
cuplurilor premiate de administraţia locală pentru pentru 
declaraţiile de dragoste pe care şi le-au făcut în cadrul 
concursului organizat în acest sens de Primăria Vulcan, 
la iniţiativa primarului Gheorghe Ile.  
 Între aceste cupluri, s-au distins, prin prezenţă şi 
exemplul lor de viaţă şi de dragoste, familia Reghina şi 
Ştefan Codorean, care au împlinit frumoasa lor poveste 
de dragoste cu aniversarea publică a celor 57 de ani de 

căsătorie. 
 “Chiar dacă nu am putut fi prezent la toate acti-
vităţile organizate de Dragobete, inima aceea mare din 
fata Primariei, este gestul  simbolic prin care le spun 
tuturor vulcănenilor că în inima mea au un loc special. 
Cât despre acest eveniment, care se doreşte să devină 
încă o frumoasă tradiţie pe agenda culturală a Vulcanu-
lui, el reprezintă o altă dovadă că facem administratie, 
ne ocupăm de multe aspecte urbanistice, însă nu uităm 
că avem cu toţii nevoie de momente de destindere, în 
care să reuşim să comunicăm mai bine şi să preţuim 
împreună valorile simple, dar atât de necesare, ale 
vieţii”, a declarat primarul Gheorghe Ile. (T.V.) 

 

Iată ce pot face două mâini dibace... 
 O coală de carton, câteva 
ghemotoace de aţă, un ac şi două 
mâini dibace, sunt puţinele elemen-
tele necesare pentru a aduce bucu-
rie în suflete şi lumină în priviri, apre-
cieri artistice şi chiar ceva bănuţi la 
teşcherea. Ne-au convins de acest 
lucru elevii talentaţi ai doamnei Teta 
(pentru conformitate prof.înv.primar 
Elisabeta Rovinar) din clasa a III-a C 
de la Colegiul Naţional “Mihai Emi-
nescu” din Petroşani. 
 Prin talentul lor şi prin pasiu-
nea cu care au înţeles că merită în-
tâmpinate sărbătorile primăverii 
(Mărţişorul şi Ziua Mamei) s-au năs-
cut câteva zeci de inedite şi superbe 
broderii pe carton, adevărate opere 
de artă care şi-au găsit locul de pre-
zentare chiar pe simezele galeriei de 
artă de la Casa de Cultură a Studen-
ţilor din Petroşani.  
 Nu mai puţin de 20 de elevi au 
lucrat, cu migală şi pasiune, pentru a 
realiza aceste minunate felicitări şi 
tablouri “pictate” doar cu ac şi aţă. 
Printre aceştia s-au remarcat, prin 
talentul lor deosebit, transpus în 

lucrări de o rară frumuseţe, elevii: 
Antonia Simulescu, Dalida Coicheci, 
Delia Iancu, Ella Danciu, Artemis 
Buie, Alexia Hummel, Andreea Dia-
nu, Andrada Ţugui, Ana Maria Am-
poiţan, Raluca Nicola, Denisa Ra-
dics, Maria Man, Robert Nistor, Alex 
Barna, Dragoş Teslici şi Răzvan 
Teslici. 
 Unde mai pui şi faptul că din 
vânzarea ineditelor lucrări de artă 
modernă, elevii din a III-a C de la 
Colegiul Naţional “Mihai Eminescu” 

au strâns şi ceva bănuţi, cu care 
doamna învăţătoare le va face un 
cadou surpriză. 
 Dacă doriţi şi dumneavoastră 
să admiraţi sau să achiziţionaţi o fe-
licitare absolut originală a tinerilor ar-
tişti sus-menţionaţi, mai aveţi aceas-
tă şansă până pe 11 martie, când 
expoziţia “Magia primăverii” mai 
poate fi admirată la galeria de artă a 
Casei de Cultură a Studenţilor din 
Petroşani. 
Tiberiu VINŢAN 



Afaceri în Valea Jiului - EVENIMENT 

Fundaţia “Sfânta Filofteia” din Valea Jiului,  

Un pas mic pentru oameni, un pas mare 
pentru omenie 
urmare din pagina 1 
 
 Aşa ar putea fi descrisă, în doar 
câteva vorbe, naşterea unei noi fundaţii 
caritabile în Valea Jiului. Pornind de la 
exemplul de viaţă al Sfintei Muceniţe Fi-
lofteia de la Curtea de Argeş, fundaţia 
care va purta numele sfintei s-a născut 
din nevoia de a face bine a unor oameni 
cu suflet din întreaga Vale a Jiului. Fie că 
vorbim de oameni de afaceri, de feţe 
bisericeşti sau, pur şi simplu, de oameni 
de bine, încă de la şedinţa de constituire 
Fundaţia “Sfânta Filofteia” din Lupeni a 
adunat peste 100 de oameni dorinici să 
se implice în acest generos proiect iniţiat 
de Emil Părău. 
 Despre cum s-a născut acest nou 
proiect care îşi propune dacă nu să re-
zolve, atunci măcar să atenueze proble-
mele sociale ale zonei şi să aducă pe 
calea cea bună cât mai mulţi copii defa-
vorizaţi, Emil Părău explică: “Am înfiinţat 
această fundaţie la ideea părintelui stareţ 
de la schitul Straja, pornind şi de la ne-
voia de a răspunde la o întrebare legi-
timă lansată de Prea Sfinţitul Gurie, Epis-
copul Devei şi Hunedoarei: “ce am făcut 
noi pentru semenii noştri ? În ceea ce mă 
priveşte, pe mine şi pe alţi oameni ase-
meni mie, deşi am căutat să facem bine 
pentru cât mai mulţi oameni, rezultatele 
sunt aproape nule, la cât de multe  ne-
cazuri sunt în judeţul nostru şi în fiecare 
comunitate în parte. Vedem cu toţii că 
străzile din oraşele noastre sunt pline, zi 
de zi, de cerşetori, mai ales de copii care 
cerşesc, de copii abandonaţi a căror po-
veste de viaţă este de o amarnică triste-
ţe. Nu putem rămâne indiferenţi la aceste 
triste realităţi, fie şi pentru simplul fapt că 
dacă nu intervenim, aceşti copii care as-
tăzi sunt simpli cerşetori, mâine vor de-
veni cu siguranţă infractori. Pe de altă 
parte, eu cred că mulţi dintre aceşti copii 
pot fi nu doar salvaţi de la un astfel de 
viitor, ci pot deveni oameni de nădejde ai 
comunităţii, dacă vrem şi ştim să le 
acordăm o altă şansă. În cadrul acestei 
fundaţii, ne-am gândit să le acordăm  în 
primul rând copiilor nevoiaşi, o astfel de 
şansă.” 
 Cu convingerea că puterea exem-
plului personal poate fi mobilizatoare, 
Emil Părău a donat Fundaţiei “Sfânta 
Filofteia” o clădire, un fost hotel din cen-
trul municipiului Lupeni, unde să fie ame-
najat nu doar sediul fundaţiei, ci şi o can-
tină socială şi un adăpost pentru copiii 
nevoiaşi, dar şi pentru femeile abuzate, 
pentru oamenii fără adăpost ori alte ca-
tegorii sociale vulnerabile. “Nu încercăm 
să facem, în acest fel, protecţie socială 
pentru că acest lucru este atributul insti-
tuţiilor de stat, al Primăriilor, al Guvernu-
lui. Abordarea noastră este puţin mai 
diferită, pentru că noi încercăm să sal-
văm nişte oameni, să-i reintegrăm în 
societate, să le creăm cadrul necesar 
pentru a-şi croi mai apoi, o viaţă norma-
lă”, spune Emil Părău. Acesta arată că, 
din acest motiv, fundaţia Sfânta Filofteia 
nu va fi o instituţie care dă de pomană. 
Practic, serviciile de care copiii şi cei ne-
voiaşi vor beneficia aici, vor avea un 
cost. Un cost social. Pentru că fiecare 
dintre beneficiari va trebui să răspundă, 
la rândul său, prin fapte bune gestului de 
caritate de care au beneficiat. “Misiunea 

noastră este să scoatem anumiţi oameni, 
care doresc acest lucru, din impas, să 
reuşim să-i integrăm în societate. Eu 
sunt convins că este un lucru foarte im-
portant dacă reuşim, pentru început ca, 
din 30 de cerşetori, să aducem la o viaţă 
normală, măcar 10”, arată Părău. 
 În viziunea acestuia, pentru ca 
acest proiect să reuşească, este nevoie 
de conclucrarea cât mai multor oameni, 
dar şi a unor instituţii vitale în viaţa co-
munităţii locale: şcoala, biserica, mediul 
de afaceri, presa ş.a.m.d. Emil Părău 
propune următorul exemplu concret de 
interacţiune al acestor instituţii: “Nu ştiu 
în ce măsură serviciile de asistenţă so-
cială din cadrul Primăriilor cunosc toate 
problemele din comunitate, dar sunt si-
gur că fiecare preot cunoaşte mai bine 
decât oricine problemele oamenilor din 
parohia pe care o păstoreşte. Cu ajutorul 
acestora, putem identifica acele cazuri 
sociale pe care să avem şi o şansă în a 
le rezolva cu succes. De exemplu, sunt 
foarte mulţi copii inteligenţi, care însă nu 
au posibilitatea de a concursa, la şcoală, 
cu copiii care provin din familii fără pro-
bleme sociale sau financiare. Am putea 
prelua un astfel de copil şi, prin interme-
diul fundaţiei, să-i asigurăm tot ceea ce 
este necesar pentru ca el să meargă la 
şcoală şi să înveţe fără a se confrunta cu 
nici un fel de lipsuri. Sunt convins că un 
astfel de copil va reuşi în viaţă şi ar pu-
tea deveni un om de bază, un salariat de 
succes în orice firmă din Valea Jiului.” 
 Iar exemplele de acest fel ar putea 
continua la nesfârşit. Pe de altă parte, 
având la îndemână un cadru instituţional 
în care finalitatea oricărui gest caritabil 
nu poate fi pusă la îndoială, Emil Părău 
este convins că foarte mulţi oameni se 
vor ralia acestui proiect. “Slujirea seme-
nilor sub toate formele dar mai ales slu-
jirea caritabilă, este o latură a fiecăruia 
dintre noi, oamenii, însă nu toţi au curajul 
de a-şi manifesta această latură. De 
regulă, când simt nevoia de a face un 
bine, oamenii dau un ban cerşetorilor a-
dunaţi la porţile bisericilor în zilele de 
rugăciune, conştienţi de cele mai multe 
ori că gestul lor nu le rezolvă însă aces-
tora problemele. Noi propunem o altă for-
mă de a ne exprima latura caritabilă. În 
cadrul Fundaţiei Sfânta Filofteia, nu doar 
că urmărim ca fiecare gest de caritate să 
aibă cele mai mari şanse de a fi o inves-
tiţie în salvarea unor oameni, dar aici ca-
ritatea poate îmbrăca cele mai  frumoase 
forme. Caritatea nu înseamnă doar bani 
oferiţi unei persoane nevoiaşe, ea în-
seamnă, în egală măsură (dacă nu chiar 
mai mult decât atât !), efectuarea unor 
fapte filantropice pe care orice om bun le 
poate face, fapte pornite din iubire faţă 
de aproapele nostru, cum ar fi spre e-
xemplu îngrijirea voluntară a unei per-
soane neputincioase sau a unei per-
soane în vârstă. Iar acest lucru dă lucrării 
noastre, îndrăznesc să cred, un caracter 
de sfinţenie”, spune Emil Părău. 
 Dincolo de toate acestea, fundaţia 
Sfânta Filofteia îşi propune, probabil şi 
încurajată de argumentul alipirii voluntare 
la princiipiile sale a peste 100 de oameni, 
doar la “prima strigare” a principiilor care 
au stat la baza constituirii sale, şi o serie 
de lucruri măreţe, unele cu impact naţio-
nal. “Vă dau un singur exemplu, care ţine 

tot de viitorul copiilor şi de şansele egale 
pe care aceştia trebuie să le aibă în anii 
de desăvârşire educaţională şi spirituală. 
Observăm că, în ultimii ani, şcoala a de-
venit pentru unii doar o scenă pe care să 
facă parada modei şi nu una în care 
competiţia să fie bazată pe cunoaştere. 
Şi atunci, pentru ca lucrurile să nu dege-
nereze, trebuie să acţionăm pentru a eli-
mina cauzele şi nu efectele acestei pro-
bleme. Pentru ca şi copiii din familiile ne-
voiaşe să poată trece peste complexele 
de această natură, credem că reintrodu-
cerea uniformelor şcolare în instituţiile de 
învăţământ poate reprezenta o soluţie de 
echilibru. O decizie în acest sens depin-
de însă de sferele puterii de stat, dar ro-
lul societăţii civile în direcţia abordării 
unei astfel de decizii poate fi unul deter-
minant”, explică Emil Părău.  
 Pentru a-şi pune în aplicare gene-

rosul său obiectiv, pentru început, Fun-
daţia Sfânta Filofteia a pornit la drum cu 
contribuţia personală şi financiară a 100 
de membrii fondatori. Dar, aşa cum dă 
asigurări Emil Părău, uşile acesteia sunt 
deschise pentru toţi cei care simt nevoia 
de a se implica, nu neapărat financiar, în 
ajutorarea celor aflaţi la nevoie. Pentru 
toţi aceştia, părintele stareţ al schitului 
Straja, primul preşedinte ales al Fun-
daţiei “Sfânta Filofteia” le stă la dispoziţie 
cu toate informaţiile necesare. 
 Iată, aşadar, că primul pas spre a 
fi mai buni faţă de noi înşine şi faţă de 
cei de lângă noi, a fost făcut cu încredere 
şi speranţă pentru comunitatea locală din 
Valea Jiului. De acum, nu mai e decât un 
singur drum de parcurs: cu Dumnezeu, 
înainte ! 
 

Tiberiu VINŢAN 

Sfânta Filofteia fecioara, s-a născut în marea cetate Târnova, din părinţi creştini. 
Rămânând orfană de maica ei şi având în inima ei întipărite învăţăturile ei, a început a 
lucra cu osârdie faptele bune cele începătoare, adică a merge la biserică, a asculta 
dumnezeieştile Scripturi cu luare aminte, a posti, a păzi neîntinată fecioria cea tru-
pească şi cea sufletească, a milui pe cei săraci, a sătura pe cei flamânzi, a adăpa pe 
cei însetaţi şi a îmbrăca pe cei goi. Toate faptele bune le săvârşea copila cu statornicie 
şi cu răbdare, nebagând în seama ispitele şi necazurile cele de la urâtorii binelui.  Dar, 
fiindcă fapta bună totdeauna este pizmuita de cei răi, n-a fost cu putinţă să nu 
pătimească şi sfânta mii de ispite, pâna şi moarte mucenicească. 
Şi iata cum: după ce a murit mama sfintei, tatăl ei şi-a luat altă soţie şi fiindcă mai 
totdeauna se întâmplă că mamele vitrege nu iubesc pe fiicele ce nu sunt ale lor, 
aceasta s-a întâmplat şi fericitei. Că mama vitregă, văzându-i milostivirea şi alte fapte 
bune ale ei îi făcea necazuri neîncetate, bătând-o şi pârând-o tatalui ei şi pornindu-l 
spre mânie. Aşa se face că mergând la vremea la care ştia că vine fericita cu bucatele, 
tatăl său s-a asezat la loc potrivit şi, pândind-o, a văzut ce făcea fiica-sa cu bucatele, 
dăruinbdu-le celor săraci şi astfel, fiind de mânie biruit şi uitând dragostea părin-
tească, s-a pornit asupra ei să o apuce de cosiţe şi să o bată; fiind în mare aprindere a 
azvârlit în ea cu barda ce o avea la brâu şi lovind-o a rănit-o la un picior, şi îndată, o, 
minune!, şi-a dat sfântul şi fericitul ei suflet în mâinile lui Dumnezeu. Iar sfântul şi 
feciorescul ei trup rămânând pe pamânt şi încă sânge din piciorul cel tăiat curgând, cu 
slava cerească a strălucit că se lumina şi locul dimprejur. Tatăl, vrând să ridice sfântul 
ei trup, nu putea însă deloc să se atingă şi nici să se apropie de el. 
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 Zoltan Lacataş explică: “Întâlni-
rea noastră de la Bucureşti cu domnul 
ministru Niţă nu a fost una de curtoazie 
pentru că noi nu ne-am dus acolo cu 
poveşti, ci cu soluţii concrete prin care  
credem că o bună parte din probleme-
le Societăţii Naţionale a Huilei şi ale 
Complexului Energetic Hunedoara îşi 
pot găsi rezolvarea. Faptul că domnul 
ministru nu doar că a apreciat propu-
nerile noastre, dar a şi dispus specia-
liştilor din minister să întocmească de 
urgenţă documentele pentru înaintarea 
în Guvern a actului normativ care poa-
te asigura, pe de o parte funcţionarea 
entităţilor economice din cadrul Com-
plexului Energetic Hunedoara şi al So-
cietăţii Naţionale a Huilei şi, pe de altă 
parte, poate asigura siguranţa Siste-
mului Energetic Naţional, este dovada 
că soluţiile noastre sunt corecte.” 
 Mai concret, la propunerea sin-
dicaliştilor din Valea Jiului, susţinuţi de 
liderii BNS şi de deputatul Dumitru 
Chiriţă, urmează ca Ministerul Energiei 
să propună adoptarea unei Hotărâri de 
Guvern prin care ANRE să reglemen-
teze vânzarea unei cantităţi de 400 
MWh la un preţ de aproximativ 400 lei/
MWh, care să asigure consumul pro-
priu tehnologic şi reglajul Sistemului 
Energetic Naţional, cu costul reducerii 
profitului companiilor energetice private  
cu 1%. “Specialiştii înţeleg exact ce 
înseamnă acest lucru. Pentru publicul 
larg, explicaţia este aceea că prin re-
glementarea preţului la această can-
titate de energie care asigură consu-
mul propriu tehnologic al producăto-
rului, în cazul nostru CEH, nu este 
afectată vânzarea producţiei de ener-
gie pe piaţa liberă, ci doar profitul com-
paniilor private de energie, care se re-
duce cu cel mult 1%, un procent ab-
solut nesemnificativ. Pentru Valea Jiu-
lui, ca şi pentru Mintia-Deva, acest lu-
cru însă înseamnă garantarea în conti-
nuare a locurilor de muncă pentru 9000 
de salariaţi, dar şi asigurarea fondurilor 
pentru retehnologizarea minelor şi alte 
investiţii necesare pentru eficientizarea 
CEH”, precizează Lacataş.  
 Prin adoptarea acestei soluţii fi-
nanciare, perspectiva continuităţii pro-
iectului CEH redevine una de actua-
litate. Preşedintele LSMVJ, Zoltan La-
cataş este însă de părere că această 
soluţie trebuie completată şi cu alte 
măsuri de management economic efi-
cient, adoptate la nivelul conducerii 

celor două societăţi miniere şi energe-
tice. “Cred că echipa managerială de la 
SNH, spre exemplu, trebuie să se 
aplece mai mult spre studierea unor 
măsuri care să asigure o cheltuire mai 
raţională a fondurilor, nu doar să se 
rezume la a calcula câţi oameni mai 
trebuie să fie daţi afară pentru a face 
economii la fondul de salarii. Există 
foarte multe alte soluţii de eficientizare 
a activităţii din minerit care nu presu-
pune nici atingerea drepturilor de sala-
rizare ale oamenilor şi nici eliminarea 
acestora din sistem”, spune Lacataş. 
De altfel, liderul sindical a acceptat să 
vorbească despre o serie de astfel de 
soluţii, în direct, la TV Kapital, în cadrul 
emisiunii “Exclusiv” de joi, 7 martie, 
orele 18,30. 
 Dincolo de aceste soluţii pe 
termen scurt pe care liderii sindicali ai 
BNS şi Ministerul Energiei le-au con-
venit deja, au fost luate în discuţie şi 
alte soluţii pentru perspectiva secto-
rului energetic naţional, a căror imple-
mentare necesită ceva timp, dar care 
pot conduce la o eficienţă maximă a 
sectorului energetic naţional, precum şi 
la garantarea securităţii energetice a 
României. “O astfel de soluţie, pentru 
care eu şi colegii mei milităm de mai 
bine de un deceniu este constituirea 
unor mari companii energetice naţio-
nale, care să includă producţia de 
energie pe baza unui mix de soluţii de 
producţie (termo, hidro, gaz, nuclear, 
eolian, etc.). Mă bucur că domnul 
ministru Niţă a repus pe tapet această 
soluţie, pe care a prezentat-o şi public, 
în cadrul unui Forum energetic inter-
naţional găzduit săptămâna trecută la 
Bucureşti”, arată Lacataş. 
 Pe de altă parte, Zoltan Lacataş 
se declară dezamăgit că propunerile 
unor astfel de soluţii concrete în ceea 
ce priveşte relansarea industriei ener-
getice româneşti şi, o dată cu aceasta, 
a mineritului din Valea Jiului îşi găseşte 
partizani mult mai serioşi în afara Văii 
Jiului şi, din păcate, mult prea puţin din 
interiorul acestei regiuni. “Vă mărtu-
risesc că eu am fost plăcut surprins de 
atitudinea deputatului Dumitru Chiriţă 
care i-a prezentat domnului ministru 
Constantin Niţă o adevărată pledoarie 
pentru Valea Jiului şi pentru locuitorii 
acestei regiuni, aşa cum nu am văzut 
din păcate la nici un alt parlamentar de 
pe la noi”, spune Lacataş.  
 

Tiberiu VINŢAN  

De Dragobete, la “Casa Amicii” s-au 
oficiat căsătorii de o zi 

 De “Ziua îndrăgostiţilor” pe stil ro-
mânesc, omul de afaceri Constantin Stan-
cu, în parteneriat cu senatorul PPDD Ha-
ralambie Vochiţoiu, a fost “ofiţer de stare 
civilă” pentru câteva zeci de perechi de 
îndrăgostiţi din oraşul Uricani, care au 
venit să sărbătorească Dragobetele la 
“Casa Amicii” din Uricani.  
 Roxana Paiu şi Alexandru Lupu, Ti-
beriu Mihali şi Andreea Agaton, Cozmin 
Alexa şi Flavia Vasile sunt doar câteva din 
perechile care au spus “DA” în faţa unui 
juriu format din Constantin Stancu, Hara-
lambie Vochiţoiu, Andreea Buga, Victor 
Hotea şi Andrei Buşcă în cadrul ineditei 
“căsătorii de probă” oficiate de Dragobete 
la “Casa Amicii”. Şi chiar dacă după 24 de 
ore mirajul căsătoriei a dispărut, perechile 
de îndrăgostiţi au rămas cu amintirea unei 
frumoase petreceri. În plus, trei perechi s-
au ales şi cu daruri din partea organiza-
torilor, alte 15 perechi urmând a primi 

de... zestre oportunitatea de a-i face o 
vizită “naşului” Haralambie Vochiţoiu chiar 
la locul de muncă al acestuia, la Palatul 
Parlamentului din Bucureşti. 
 Mulţuimit de succesul acţiunii găz-
duită de “Casa Amicii”, proprietarul loca-
lului, Constantin Stancu se declară deja 
decis să pună la cale alte evenimente de 
cel puţin acelaşi impact, convins că şi uri-
cănenii merită să se bucure de “ceva 
frumos” în viaţa lor. (L.I.) 

Zoltan Lacataş:  
“La Bucureşti s-a dat startul pentru 
eficientizarea SNH şi CEH !” 

 



Afaceri în Valea Jiului - ACTUALITATE 

În chestiunea legată de viitorul CS Jiul Petroşani, primarul  
Tiberiu Iacob Ridzi este cât se poate de categoric: 

“Comunitatea locală nu are nevoie de un 
<<cadou>> care să înghită un milion de 
euro în fiecare an !” 
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 În cadrul dezbaterii, Alin Si-
mota şi-a exprimat din nou dorinţa 
de a ceda echipa de fotbal Jiul Pe-
troşani  unui alt investitor, Emil Ber-
cea se declară interesat de a prelua 
echipa, ba chiar declarându-şi in-
tenţia de a o conduce pe drumul 
spre performanţă, iar Tiberiu Iacob 
Ridzi a dat, din nou, asigurări că ad-
ministraţia locală este dispusă, la 
rândul său, să acorde în folosinţă 
gratuită baza sportivă “Jiul” din Pe-
troşani celui celor care vor să se 
ocupe de echipă.  
 Privite în lumina atâtor decla-
raţii de bune intenţii, se naşte o în-
trebare firească: atunci, care e de 
fapt problema ? Pentru că, privite 
din persepctiva declaraţiilor de mai 
sus, lucrurile ar sta cam aşa: Simo-
ta vrea să renunţe la Jiul, Bercea 
vrea să preia clubul, cu datorii şi 
bază sportivă la un loc, iar primarul 
Tiberiu Iacob Ridzi nu are nimic 
împotrivă.  
 Şi totuşi, realitatea este de 
fapt şi de drept, cu totul alta, aşa 
cum vom încerca să explicăm în 
continuare. De fapt, Alin Simota ar 
vrea să renunţe doar la echipa Jiul 
I, care evoluează în Liga a III-a cu 
perspectiva de a retrograda în Liga 
a IV-a, acolo unde evoluează deja 
Jiul II, echipă la care Simota nu do-
reşte să renunţe, deoarece acest 
lucru l-ar pune în situaţia de a pier-
de “custodia” bazei sportive Jiul. 
Aşa se explică şi faptul că Simota ar 
fi dorit să “combine” în activitatea 
CS Jiul administraţia locală de la 
Petroşani. Adevărul, recunoscut clar 
de Simota, este că Jiul I nu doar că 
nu mai aduce nici profit şi nici mă-
car spectatori în tribune, dar “mă-
nâncă” mai bine de un miliard de lei 
lunar pentru a bate mingea pe ga-
zon în compania unor echipe de 
care, cu tot respectul, nu prea a au-
zit nimeni. Pentru ca Jiul să-şi per-
mită o eventuală promovare în Liga 
a II-a cheltuielile s-ar dubla, în timp 
ce simpla poziţie de “ciuca bătăilor” 
în Liga I ar scoate din buzunarul fi-
nanţatorului, anual, circa un milion 
de euro. De aceea, Simota, ca bun 
om de afaceri ce este (sau mă rog, 
aşa se spune !) este dispus să facă 

oricui cadou această “gaură nea-
gră”, dar mai cu seamă autorităţilor 
locale.  
 Numai că primarul Petroşa-
niului, care a dovedit că manageria-
ză cu mai mult succes bugetul local 
decât o face Simota cu cel al pro-
priilor firme, nu poate fi păcălit. O 
dovedeşte chiar propria sa decla-
raţie, uşor ironică, dar plină de u-
mor: “Eu nu pot decât să apreciez 
faptul că domnul Simota doreşte să 
facă întregii noastre comunităţi, prin 
cedarea echipei de fotbal Jiul, un 
cadou cu datorii de 3 miliarde de lei 
în coadă şi care să coste comuni-
tatea locală chiar şi un milion de 
euro anual, dar şi dumnealui trebuie 
să înţeleagă că vrea să ne facă un 
cadou de care noi nu avem nevoie.” 
 De cealaltă parte, omul sur-
priză apărut în dezbaterea acestui 
subiect, Emil Bercea, finanţatorul 
care-şi asumă nu doar preluarea 
echipei Jiul, cu datorii cu tot, dar 
care vrea să bage bani şi în evoluţia 
echipei fanion a Văii Jiului la nivel 
de performanţă are, ca orice om de 
afaceri, o pretenţie - sau poate do-
uă ! - absolut pertinente: “Eu sunt 
dispus să preiau tot ceea ce în-
seamnă CS Jiul, atât echipa Jiul I, 
cât şi echipa Jiul II şi echipele de 
juniori aferente, cu toate datoriile pe 
care clubul le are în prezent, dar am 
o singură condiţie: odată cu preda-
rea clubului, să-mi fie predat şi 
dreptul de a gestiona baza sportivă 
din lunca Jiului. Dacă domnul Si-
mota este dispus să îndeplinească 
aceste cerinţe ale mele, sunt gata 
să semnez în orice moment con-
tractul”, a declarat Emil Bercea.  
 În această fază a discuţiilor 
însă, Alin Simota nu se mai arată 
atât de generos cu cedarea echipei, 
exprimându-şi intenţia de a continua 
să finanţeze şi că conducă CS Jiul 
cel puţin până la finele acestui se-
zon competiţional. Surse din antura-
jul actualului finanţator al CS Jiul 
spun însă că, în realitate, interesele 
acestuia sunt legate de înfiinţarea 
Academiei de fotbal Jiul, o şcoală 
de fotbal care poate produce bani 
fără să aibă costuri semnificative. 
Pentru acest lucru însă, Simota do-
reşte să rămână administrator de 
drept al bazei sportive a municipa-

lităţii, statut pe care-l are, potrivit 
contractului semnat între CS Jiul şi 
Primăria municipiului Petroşani, pâ-
nă în 2015. Pe marginea acestui su-
biect, primarul municipiului Petro-
şani se declară la fel de categoric: 
“În acest moment ne aflăm sub e-
fectele juridice ale unui contract 
încheiat între municipalitate şi clubul 
Jiul în ceea ce priveşte administra-
rea bazei sportive şi nu avem în ve-
dere modificarea acestuia până în 
2015, când contractul va expira. Nu 
cunosc în detaliu toate amănuntele 
legate de prevederile acestui con-
tract, dar cert este că acestea se 
leagă de activitatea CS Jiul. Sigur 
că, în momentul în care vom con-
stata că prevederile acestui con-
tract nu mai sunt respectate, vom 
rezilia contractul şi vom organiza o 
licitaţie pentru a desemna un admi-
nistrator al bazei sportive, dar deo-
camdată nu ne aflăm într-o astfel de 
situaţie”, spune Tiberiu Iacob Ridzi.  
 Până când toate aceste ches-
tiuni se vor lămuri, cert este de pe 
acum faptul că, cel puţin până la va-
ră, Jiul va evolua cu două echipe de 
fotbal în Liga a IV-a valorică a cam-
pionatului naţional, Simota va admi-
nistra în continuare stadionul şi clu-
bul sportiv Jiul (cu toate drepturile şi 
obligaţiile aferente), Primăria Petro-
şani nu va accepta propunerea de a 
prelua echipa de fotbal Jiul, refu-
zând astfel să aibă “parte” de costi-
sitorul cadou oferit de Simota, iar 
Emil Bercea îşi va ţine în continua-
re conturile pline la bancă, lipsindu-
se de satisfacţia personală de a se 
bucuria din tribuna oficială de... go-
lurile echipei Jiul. Între timp, spec-
tatorii de fotbal se vor lipsi de plă-
cerea de a scuipa seminţe din tri-
bunele stadionului Jiul la meciul 
dintre Jiul I şi Jiul II, preferând să 
bea o bere rece în fotoliu, în faţa te-
levizorului, la meciurile Stelei din Li-
ga Campionilor, iar suporterii nostal-
gici ai  CS Jiul vor trăi în continuare 
cu amintirile frumoase ale momen-
telor de glorie sportivă ale acestei 
echipe. Şi uite-aşa, toată lumea va 
fi fericită, chiar dacă problema Jiul 
Petroşani va mai sta ani buni în 
dezbatere. Cu public şi presă sau 
fără. 

Tiberiu VINŢAN 

Deputatul Monica Iacob 
Ridzi cere explicaţii 

ministrului Liviu Dragnea 
în legătură cu două 

investiţii abandonate de 
Ministerul Dezvoltării în 

Petroşani 

 Deputatul de Valea Jiului Monica Iacob Ridzi a 
depus, săptămâna trecută, la Parlament două inter-
pelări adresate ministrului Dezvoltării Regionale Liviu 
Dragnea. Cele două interpelări vizează perspectiva 
reluării finanţărilor pentru două importante obiective de 
investiţii începute cu ani în urmă la Petroşani şi care, 
potrivit deputatului, au fost absolut nejustificat aban-
donate de Ministerul Dezvoltării.  

“În urmă cu 5 ani, la insistenţele comunităţii 
locale din municipiul Petroşani, am reuşit să obţin 
acordul Ministerului Dezvoltării Regionale şi Turismului 
pentru includerea pe lista de investiţii a Companiei 
Naţionale de Investiţii (aflată în subordinea acestui 
minister) a construcţiei primei piscine şcolare din Valea 
Jiului,  de altfel singura investiţie de acest fel aprobată 
pentru întregul judeţ Hunedoara. Beneficiind de inte-
resul şi de concursul autorităţilor administraţiei locale, 
care au pus la dispoziţie locaţia şi documentele afe-
rente acestei investiţii, în 2009 proiectul construcţiei 
piscinei şcolare de la Petroşani a fost acceptat pentru 
finanţare, iar în luna decembrie a aceluiaşi an au 
început efectiv lucrările. În prezent, cu toate că din 
punct de vedere al lucrărilor efectiv efectuate, stadiul 
de finalizare al acestui proiect este de peste 65%, 
lucrările au fost sistate ca urmare a blocării fondurilor 
aferente. Vă informez, domnule ministru, că pentru im-
plementarea acestui proiect, Ministerul Dezvolării Re-
gionale şi al Administraţei Publice Locale a efectuat 
deja plăţi în sumă de 2.390.000 de lei din valoarea 
totală a contractului de execuţie, stabilită la 4.425.000 
lei. Consider că este, pe de o parte, injust şi pe de altă 
parte, total ne-economic, ca un proiect aflat într-un 
astfel de stadiu de execuţie să fie pur şi simplu 
abandonat şi astfel, aproape 25 de miliarde de lei 
vechi din bugetul public să fie aruncaţi pe fereastră. Vă 
întreb, stimate domnule ministru, dacă aveţi în vedere 
oportunitatea şi posibilitatea reluării, în acest an, a 
acestui proiect nu doar util, ci şi necesar comunităţii 
din Valea Jiului, cu precădere generaţiei tinere ?”, 
arată Monica Iacob Ridzi în interpelarea care vizează 
situaţia piscinei şcolare de la Petroşani. 

Într-o interpelare similară, Monica Iacob Ridzi 
prezintă situaţia construcţiei noii grădiniţe pentru copii 
IG Duca, din centrul Petroşaniului, pentru care Minis-
terul Dezvoltării a cheltuit deja 1.186.994,64 lei din 
valoarea totală de 2.436.997,76 lei, lucrările fiind 
executate în proporţie de peste 50%. (T.V.) 
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 Dintre toate frumuseţile Vienei, 
probabil cel mai sensibil punct de atrac-
ţie este Palatul Schönbrunn şi grădinile 
imperiale din jurul acestuia. Se spune 
chiar că dacă ai fost în Viena şi nu ai 
vizitat reşedinţa de vară a Casei Impe-
riale, atunci ai pierdut aproape totul sau, 
mă rog, aproape că n-ai văzut nimic.  
 Construit de Leopold I drept lo-
cuinţă de vânătoare, Schönbrunn-ul va 
renaşte după ce, în 1740, Maria Tereza 
decide să-şi mute aici, la marginea Vie-
nei, reşedinţa. Domeniul imperial de la 
Schönbrunn a cunoscut, în perioada res-
pectivă, transformări uluitoare care s-au 
păstrat până în ziua de azi. Proiectul 
arhitectului francez Nikolaus Picassi a 
transformat acest domeniu imperial într-
un super Versailles. Dincolo de impună-
torul palat construit în stil rococo, Schön-
brunn-ul impresionează prin grădinile sa-
le cu covoare florale spectaculoase, cu 
fântâni arteziene şi cu impresionanta te-
rasă Gloriette care oferă o privelişte pa-
noramică superbă asupre întregii Viene.  
 Tot aici se află celebrul labirint din 
gard viu, grădina englezească, grădina 
de tradafiri sau impresionantele “case” în 
care este creată atmosfera originală a 
altor zone geografice, cum ar fi Palmen-
haus (Casa Palmierului) sau Wüstten-
haus (Casa Experienţei Deşertului). 
 De o spectaculozitate aparte este 
şi grădina zoologică (Tiergarten), înfiin-
ţată la 1752 de Francois de Lorraine, 
consortul Mariei Tereza. Grădina Zoolo-
gică de la Schönbrunn este astăzi una 
dintre cele mai impresionante de acest 
fel din lume, nu atât prin varietatea expo-
natelor ce se găsesc aici, cât mai ales 
pentru modul în care pentru fiecare ani-
mal s-a creat o reproducere fidelă a ca-

drului natural în care acesta vieţuieşte. 
Găsim aici, nu doar clasicii lei, urşi, cerbi 
sau căprioare, ci şi girafe, rinoceri, hipo-
potami, urşi albi, elefanţi, gorile, precum 
şi “vedetele” colecţiei, urşii Panda, dăruiţi 
grădinii zoologice din Viena în anul 2003. 
Tot aici, avem posibilitatea de a pătrunde 

în atmosfera fascinantă a lumii de sub 
apă, prin intermediul unui acvariu gigan-
tic în care înoată sute de specii marine, 
de la raci până la rechini. Aşa cum tot 
aici pătrundem într-o fascinantă seră tro-
picală, în care este creată o atmosferă 
de junglă în miniatură, cu palmieri şi lia-
ne, dar şi cu reptile şi păsări exotice. 
 După o experienţă în “jungla” de la 
Tiergarden, oricât de palpitant poate fi, 
parcul de distracţii de la Prater (cu zecile 
sale de carusele şi cu uriaşul scrânciob 
“Reisenrad”, construit în 1897, unul din-
tre cele mai înalte de acest fel din lume, 
având 67 de metri înălţime) nu mai pare 
atât de impresionant. 
 Dincolo de toate aceste “minuni 
ale lumii” care ţi se arată la tot pasul în 

Viena, o adevărată capitală a civilizaţiei 
europene, nu te poţi numi turist desă-
vârşit dacă nu ai făcut cunoştinţă cu 
delicioasa bucătărie vieneză. 
 Fie că e vorba despre un Viener-
schnitzel (şniţel vienez) sau un Käse-
krainer (cârnaţi groşi, din carne şi brân-

ză), delicatesele vieneze trebuiesc obli-
gatoriu servite cu o generoasă halbă de 
bere Gösser sau un pahar din deliciosul 
vin Grinzinger, Sieveringer sau Nüss-
dorfer. 
 Indiferent dacă mergeţi o dată, de 
două ori sau de 100 de ori la Viena, capi-
tala Austriei este şi rămâne o destinaţie 
turistică de care nu te plictiseşti nicio-
dată. De altfel, cred că o viaţă de om nu 
este suficientă pentru a putea vizita tot 
ceea ce este de văzut în Viena şi în îm-
prejurimile acesteia.  
 Părăsim Viena cu o oarecare stare 
de oboseală, după ce am străbătut, pes-
te 30 de kilometri pe jos, în cele câteva 
zile de vacanţă petrecute aici şi alte 
câteva zeci de kilometri cu maşina pen-
tru a vedea cât mai mult din ceea ce Vie-
na oferă la suprafaţă. Dincolo de zidurile 
palatelor, dincolo de porţile muzeelor, 
dincolo de uşile sălilor de spectacole stă 
însă o altă viaţă vieneză, cel puţin la fel 
de palpitantă, care aşteaptă să fie des-
coperită. 

Luminiţa ANDRONACHE 

Urmare din ediţia precedentă (III) 

“AFACERI ÎN VALEA JIULUI” 
Mai mult decât un ziar ! Citeşte mai mult pe: 

Solicită o oferta personalizată la 0722-554.809 



Afaceri în Valea Jiului - ACTUALITATE 

Urzici cu usturoi 
 Miroase a primăvară şi sunt convinsă că 
mulţi dintre dumneavoastră alergaţi deja după o 
grămăjoară de urzici, alimentul cel mai potrivit 
pentru a combate astenia de primăvară şi pentru a 
mai “degresa” organismul după meniurile grele de iarnă. Vă propun, 
pentru rubrica din această săptămână, o reţetă simplă (şi ieftină) de 
urzici bătute cu mujdei de usturoi şi mămăliguţă. Pentru un meniu de 
familie, avem nevoie de un kilogram de urzici proaspete, 2 linguri de 
ulei, o lingură de făină, o căpăţână de usturoi plus făină de mălai şi un 
pic de sare pentru mămăliguţă. 
 Se aleg urzicile, se curăţă şi se spală în mai multe ape. Se fierb 
în apă clocotită cu sare, apoi se scurg bine. Se pun într-o oală la foc 
mic şi se freacă bine, cu o lingură de lemn, până se obţine o pastă 
consistentă. Se adaugă făina, uleiul, sarea şi foarte puţin din zeama în 
care s-au fiert urzicile. Se prepară separat mujdeiul de usturoi (cu-
răţaţi de foi câteva căpăţâni de usturoi, le daţi prim presa, diluaţi apoi 
cu puţină apă şi adăugaţi sare), sau dacă doriţi puteţi tăia câteva felii 
de usturoi direct în compoziţia de urzici. Pentru un gust mai uşor, 
puteţi picura şi una-două linguriţe de smântână. Pentru mămăliguţă 
urmaţi reţeta clasică. 

Poftă bună ! 

Relaţii la telefon 0722-807.221 

 

ÎNCEPÂND CU DATA DE 01.03.2013,  
COLEGIUL TEHNIC ”D. LEONIDA” 

PETROŞANI 
FACE ÎNSCRIERI PENTRU : 

 
1. ŞCOALA POSTLICEALĂ – 2 ani - locuri de la buget 
-TEHNICIAN ECHIPAMENTE DE CALCUL – 1 clasă 
-TEHNICIAN LABORANT PT. PROTECŢIA CALITĂŢII MEDIULUI 

– 1 clasă 
2. ŞCOALA DE MAIŞTRI – 1,5 ani - locuri de la buget 
-MAISTRU MECANIC – 1 clasă 
-MAISTRU ELECTRICIAN CENTRALE, STAŢII ŞI REŢELE 

ELECTRICE – 1 clasă 
3. ŞCOALA POSTLICEALĂ – 2 ani - locuri cu taxă – aprox. 

1.300 lei/an 
-ADMINISTRATOR REŢELE LOCALE ŞI DE COMUNICAŢII – 1 

clasă 
-TEHNICIAN DIAGNOSTIC AUTO – 1 clasă 
4. ŞCOALA DE MAIŞTRI– 1,5 ani - locuri cu taxă – aprox. 1.300 

lei/an 
-MAISTRU MECANIC ÎNTREŢINERE ŞI REPARARE UTILAJE ŞI 

INSTALAŢII ÎN INDUSTRIALIZAREA LEMNULUI – 1 clasă 
-MAISTRU CONSTRUCŢII CIVILE, INDUSTRIALE ŞI AGRICOLE 

– 1 clasă 
 

RELAŢII LA TELEFON : 0254 542482 
 

ACTE NECESARE LA ÎNSCRIERE: 
* dosar plic * copie certificat naştere * copie carte identitate * 

adeverinţă de la medicul de familie * copie diplomă 
bacalaureat sau foaie matricolă liceu 

La Petroşani, Dragobetele a (în)cântat din dragoste ! 
 Adolescenţa este prin excelenţă 
perioada din viaţa fiecărui om în care în-
muguresc primele sentimente izvorâte 
din iubire. Jocul îndrăgostirii, al căutărilor 
amoroase este şi rămâne unul din cele 
mai spumoase şi mai pasionale atunci 
când vorbim despre adolescenţi. 
 Felul în care tradiţia seculară ro-
mânească a Dragobetelui vorbeşte des-
pre aceste căutări a fost leit-motivul ma-
nifestării organizată în Sala de Marmură 
a Primăriei din Petroşani, de administra-
ţia locală în parteneriat cu Forumul Pro 
Urbis. De altfel la ultima întâlnire a mem-
brilor forumului, preşedintele acestuia – 
primarul Tiberiu Iacob Ridzi a subliniat 
necesitatea menţinerii acestei legături cu 
tradiţiile noastre, pentru a putea evoca 
spiritul românesc, frumuseţea obiceiurilor 
şi pentru a putea împământeni în stilul de 
viaţă al generaţiilor ce vin după noi apar-
tenenţa la acest teritoriu şi la acest neam 
prin ceea ce tradiţia românească a creat 
de-a lungul secolelor, pentru celebrarea 
vieţii. 
 Vineri 22 februarie, grupurile de 
elevi de la cele patru colegii din Petro-
şani, au venit în faţa comunităţii cu mo-

mente inedite create de ei cu ajutorul 
profesorilor coordonatori, momente ins-
pirate de tradiţia Dragobetelui. 
 INIMA - Poartă simbolică a devenit 
un element viu în ambianţa evenimen-
tului, cu ajutorul tinerilor care au înţeles 
că o inimă este vie dacă este susţinută 
să fie vie, gestul lor de împodobire a ini-
mii cu baloane roşii devenind el însuşi un 
moment ritualic al evenimentului. Ini-
mioarele cu înscrisul “Iubeşte Româneş-
te” şi-au găsit foarte repede purtătoarele. 
Toţi băieţii au dăruit fetelor şi doamnelor 
din sală aceste simpatice cocarde sim-
bol.  
 Spectacolele în sine au fost pline 
de culoare, mişcare, spontaneitate, mu-
zică, descântece, declaraţii de dragoste. 
Elevii Colegiului Tehnic Dimitrie Leonida, 
coordonaţi de prof. Carmen Damian 
(membru Pro Urbis), au evocat iubirea 
prin pastile actoriceşti susţinute de pa-
saje din lucrări literare celebre: Ion – Li-
viu Rebreanu, Luceafărul – Mihai Emi-
nescu, O scrisoare pierdută – I.L.Cara-
giale, Maitreyi – Mircea Eliade, Enigma 
Otiliei - George Călinescu. Elevii Cole-
giului Naţional Carmen Sylva coordonaţi 

de prof. Roxana Filip, au creat un mo-
ment de reconectare la tradiţia rurală de 
Dragobete, punctată şi prin costumele 
populare, masa cu produse tradiţionale 
româneşti şi repertoriul folcloric dedicat 
exclusiv Iubirii. În plus cei doi tineri 
români care plecaţi prin străinătate şi-au 
uitat rapid originile, însă odată reintegraţi 
în jocul tradiţiei de Dragobete au revenit 
cu bucurie la matca neamului românesc, 
au punctat uşurinţa cu care ne pierdem, 
dacă nu suntem atenţi, legăturile noastre 
fireşti cu neamul din care facem parte. 
Colegiul Naţional Mihai Eminescu a fost 
foarte convingător mai ales prin sub-
stanţa romantică a programului şi prin 
declaraţiile de dragoste rostite în mod 
foarte candid de grupul de elevi. Coor-
donatorul grupului: prof. Adrian Boantă. 
Programul a fost încheiat de elevii Cole-
giului Economic Hermes, care au redat 
într-un mod foarte original şi creativ tra-
diţia autentică de Dragobete. Cu descân-
tecele legate de Zăpada Zânelor, de a-
tragerea iubitului, precum şi cântecele şi 
dansurile folclorice au dat dimensiunea 
unui program bine pregătit şi atent coor-
donat de prof. Dorina Ţopescu.  

 În final tinerii au fost răsplătiţi în 
mod egal de Primărie şi Consiliul Local 
cu diplome şi premii. Acţiunea a fost 
foarte bine mediatizată şi se cuvine să 
mulţumim tuturor grupurilor media care 
au ilustrat acest eveniment al comunităţii 
Petroşaniului. 
 

Felicia Gabriela PORTASE 

La aproape treizeci de ani 
de la debutul la Editura „Cartea 
Românescă”, titlul „Oaze de nisip” 
al cărţii lui Valeriu Butulescu  con-
tinuă să apară în diverse ţări ale lu-
mii. De data aceasta, o consistentă 
selecţie din aforismele scriitorului 
au fost tipărite de Editura  „Bos-
kovic”, la Split în Croaţia. Traduce-
rea în croată este semnată de Go-
ran Mrakic şi Mladen Vukovic. Car-
tea are o ţinută grafică impecabilă, 
coperta aparţinând cunoscutului 
grafician Milan Bestic.  Cu această 
nouă traducere, numărul limbilor în 
care au fost răsădite aforismele lui 
Valeriu Butulescu se apropie ver-
tiginos de cincizeci. 

Mladen Vukovic, scriitor ta-
lentat şi exeget al aforismului, sem-
nează şi prefaţa volumului din care 
cităm: „Valeriu Butulescu  arată, cu 
precizia unui ceas elveţian, vremea 
exactă în care trăim, într-o lume 
care şi-a pierdut de mult  nimbul 
auriu, în goana nebună după aur. 
(…). Salutăm apariţia  celui mai 
important aforism român pe rafturile 
librăriilor croate. Să ne bucurăm 
pr in  urmare de mă ies t r ia 
aforismelor sale care, prin veşnicia 
cărţii au depăşit efemerul, fiind 
convinşi că şi generaţiile viitoare 
vor şti să se înfrupte cu 
diagnosticele sale, tămăduitoare şi 
cu miresme hipocratice curative”. 

 
Lucian ISPAS 

O CARTE DE VALERIU 
BUTULESCU, PUBLICATĂ 
ÎN CROAŢIA 
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Luna martie aduce alegeri 
generale în organizaţiile  
PSD din Valea Jiului 
urmare din pagina 1 
 
 De altfel, toată luna 
martie va fi marcată de ale-
gerile interne pe care, şi la 
nivel de Valea Jiului, le or-
ganizează PSD.  
 Fără îndoială, puţine 
sunt şansele ca, acolo unde 
PSD este condus de lideri 
care au confirmat în alege-
rile de anul trecut, să apară 
schimbări. Cine, spre exem-
plu, ar putea să-l concureze 
pe Dănuţ Buhăescu la con-
ducerea PSD Uricani, după 
ce acesta a câştigat fără 
drept de apel toate compe-
tiţiile electorale de anul tre-
cut, la Uricani ? Un posibil 
răspuns la această întreba-
re îl vom avea chiar joia 
aceasta (7 martie) când la 
Uricani este programată să 
aibă loc Conferinţa orăşe-
nească a PSD.  
 La Lupeni şi Petrila, 
vântul alegerilor interne a 
trecut fără pic de emoţii, atât 
Cornel Resmeriţă cât şi 
Gheorghe Bobar fiind recon-
firmaţi în funcţie, primul cu 
majoritate absolută, celălalt 
cu un edificator scor de 350-
5 voturi “pentru”. După cum 
se vede, aşa cum la Petrila 
anchetele de presă nu au 
putut să-l urnească de pe 
scaunul de lider al organi-
zaţiei locale PSD pe Gheor-
ghe Bobar, nici la Lupeni, 
zvonurile privind retragerea 
pe caz de boală a lui Cornel 
Resmeriţă nu s-au dovedit 
decât simple baloane de 
săpun. 
 Cu toate acestea, în 
cadrul mai multor organizaţii 
PSD din Valea Jiului apele 
par a fi destul de tulburi cu 
cât se apropie mai mult ziua 
alegerilor interne. La Vul-
can, spre exemplu, liderul în 
exerciţiu, Marin Coltescu va 
avea, potrivit propriilor sale 
declaraţii, un competitor. Nu 
ştim dacă acesta va fi sau 
nu Gheorghe Ile (aşa cum, 
de altfel, ar fi cât se poate 

de firesc, pe principiul apli-
cat de PSD peste tot acolo 
unde partidul are primari) 
dar, în mod sigur, alegerile 
de la PSD Vulcan (progra-
mate pentru 16 martie) se 
anunţă a fi cu... cântec.  
 Tot aşa cum este 
posibil ca şi la Petroşani, 
după ce a pierdut două 
competiţii electorale în care 
a fost susţinut de PSD, ac-
tualul preşedinte, Ioan Rus 
să aibă toate şansele de a fi 
dat la o parte din fruntea 
organizaţiei locale. Cine ar 
putea să fie concurentul a-
cestuia în alegerile inter-
ne ? Poate chiar actualul 
său “locotenent”, Costel 
Postolache... Sau poate 
fostul rector Emil Pop, mai 
ales că “pupila” acestuia, 
tânărul pesedist Dacian 
Ciodaru este intens pregătit 
de organizaţiile PSD din 
toată Valea Jiului pentru a fi 
susţinut în alegerile interne 
pentru desemnarea liderului 
tineretului social-democrat 
din judeţul Hunedoara, a-
cesta având, de altfel, şi ce-
le mai mari şanse de a de-
veni succesorul Nataliei In-
totero la conducerea TSD 
Hunedoara.  
 Dincolo de toate a-
ceste consideraţii, specula-
tive sau nu, cert este că 
până la finele săptămânii vii-
toare, lucrurile vor fi clarifi-
cate.  
 

Tiberiu VINŢAN 

Pensionarii mineri îşi primesc, din această săptămână , 
banii pentru facturile de curent aferente anului 2012 

 Conducerea Societăţii Na-
ţionale pentru Închideri Miniere din 
Valea Jiului anunţă că, începând 
din data de 5 martie 2012 va relua 
plăţile pentru facilităţile acordate 
pensionarilor din sectorul minier la 
plata facturilor de energie elec-
trică. Astfel, în cursul lunii martie, 
vor fi efectuate plăţile aferente de-
conturilor depuse de pensionarii 
mineri, aferente drepturilor neachi-
tate pentru consumul din anul 
2012.  

 Pentru încasarea sumelor 
cuvenite, pensionarii se vor pre-
zenta la sediile sucursalelor la 
care sunt arondaţi, respectiv EM 
Petrila, EM Paroşeni sau EM Uri-
cani, după următorul calendar: 
 
• între 5 şi 8 martie 2013, 

pensionarii ale căror nume 
începe cu una din literele de 
la A la F; 

• între 12 şi 15 martie 2013, 
pensionarii ale căror nume 

începe cu una din literele de 
la G la O; 

• între 19 şi 22 martie 2013, 
pensionarii ale căror nume 
începe cu una din literele de 
la P la Z; 

 De asemenea, SNÎM anunţă 
că persoanele care nu se prezintă 
în intervalul stabilit, vor putea să-şi 
ridice drepturile cuvenite în pe-
rioada 25 martie-12 aprilie 2013.  
 

Lucian ISPAS 

Călin Peter Netzer, de la “Ursul de 
aur” la titlul de “Cetăţean de 
onoare” al municipiului Petroşani 
 Zestrea personalităţilor pu-
blice din municipiul Petroşani s-a 
mai îmbogăţit cu un nume de suc-
ces: Călin Peter Netzer. 
 Primarul municipiului Petro-
şani, Tiberiu Iacob Ridzi a aflat că 
primul român care a câştigat Ma-
rele Premiu “Ursul de aur” al apre-
ciatului Festival de Film de la 
Berlin (Germania) s-a născut la 
Petroşani. “L-am contactat pe 
domnul Netzer la telefon. L-am 
felicitat pentru succesul său re-
marcabil şi i-am propus să ac-
cepte să devină cetăţean de onoa-
re al municipiului Petroşani, lucru 
pe care dânsul l-a primit cu multă 
bucurie”, declara recent primarul 
Tiberiu Iacob Ridzi.  
 La propunerea acestuia a-
dresată Consiliului local, autorită-
ţile locale din municipiul Petroşani 
au stabilit, în şedinţa ordinară de 
miercurea trecută, atribuirea dis-
tincţiei de “Cetăţean de onoare“ 
apreciatului cineast Călin Peter 
Netzer, născut la Petroşani.  „Faţa 
Petroşaniului trebuie arătată la a-
devărata ei valoare. Aici s-au năs-
cut oameni şi trăiesc oameni de 
înaltă ţinută , iar un astfel de gest 
(decernarea titlului de Cetăţean de 

onoare), reprezintă un simbol al 
recunoştiinţei pe care o purtăm a-
cestor persoane. Mesajele pe care 
le primesc de la concetăţeni de-
monstrează că Petroşaniul trăieşte 
prin valorile sale, iar Călin Peter 
Netzer se poate mândri şi el cu 
faptul că s-a născut aici”,  a de-
clarat Tiberiu Iacob-Ridzi, primarul 
municipiului Petroşani. 
 Gestul comunităţii locale din 
Petroşani nu a rămas indiferent  
cetăţenilor Petroşaniului, aşa cum 
arăta primarul Iacob Ridzi. Într-un 
mesaj SMS transmis primarului 
Tiberiu Iacob Ridzi, o doamnă din 
Petroşani se declară impresionată 
de inspiratul gest de a-i acorda re-
gizorului Călin Netzer, titlul de 
Cetăţean de onoare al municipiului 
Petroşani. “Această reverenţă 
adusă culturii şi filmului românesc 
de distinsă clasă, mă face să mă 
simt tare, tare mândră de minu-
nata idee pe care aţi avut-o. Este 
bine ca lumea largă să ştie că din 
filonul Petroşaniului nostru au ple-
cat mulţi care în ani s-au dovedit a 
deveni personaje remarcabile, pli-
ne de talent şi aplecare către do-
menii din cele mai diverse. Fără 
doar şi poate mă declar definitiv 

cucerită de modul în care ne adu-
ceţi şi pe noi în acelaşi context cu 
talentatul regizor Netzer care prin 
filmul său a adus ţărişoarei nostre 
Românica mult râvnitul trofeu de 
la Berlin. Şi pentru asta vă fac şi 
eu o reverenţă”, se arată în mesa-
jul primit de primarul Tiberiu Iacob-
Ridzi. 
 Decernarea titlului de “Ce-
tăţean de onoare” distinsului ci-
neast român născut la Petroşani 
va avea loc în cadrul unei cere-
monii a cărei dată urmează a fi 
stabilită în funcţie şi de agenda 
acestuia, urmând a fi adusă la cu-
noştina opinie publice din Petro-
şani, astfel încât toţi cei care vor 
dori să-l întâlnească pe reputatul 
regizor să aibă această posibilitate 

Expoziţia internaţională de artă 
plastică a Fundaţiei Ianza a ajuns  
la Bucureşti 
 Vernisată în pre-
mieră la Petroşani, ex-
poziţia internaţională de 
artă plastică “Început” 
care a marcat debutul 
activităţilor culturale 
desfăşurate sub egida Fundaţiei “Ianza Art Inter-
cultural” a ajuns (după un popas expoziţional la 
Hunedoara) pe simezele uneia dintre cele mai 
apreciate galerii de artă din România: Galeriile 
“Orizont” din Bucureşti. 
 Însoţită de doi artişti din Petroşani, sculptorul 
Sergiu Cristian Ianza şi pictorul Sorin Oprea, ex-
poziţia s-a bucurat de aprecierile unanime ale se-
lectului public iubitor de artă din Capitala României, 
dar şi de cronici favorabile ale unor importanţi critici 
de artă. În plus, preşedintele Fundaţiei “Ianza Art 
Inter-Cultural”, Sergiu Cristian Ianza a primit şi o fru-
moasă scrisoare de încurajare din partea deputatului 
Monica Iacob Ridzi, precum şi o invitaţie specială în 
studioul “Radio România Cultural” din partea realiza-
torului de emisiuni Mihaela Helmis. (T.V.) 
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